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نمایندگان مجلس در جریان رســیدگی به لایحه برنامه هفتم 
توسعه با شبانه روزی )سه نوبته( شدن فعالیت گمرکات مرزی 

و بنادر پر تردد کشور موافقت کردند.
نمایندگان در نشست علنی دیروز دوشــنبه - 24 مهرماه - مجلس شورای 
اسلامی در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه 
وارد رسیدگی به بندهایی از ماده 61 و نیز ماده 62 این لایحه شدند که به حمل و 

نقل دریایی، گمرکات و نیز بانکرینگ اختصاص داشت.
داود منظور معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه در جریان 
رســیدگی به بند »ب« ماده 61 لایحه برنامه هفتم اظهار کرد: ما با این حکم 

موافقیم و بر تصویب آن تأکید داریم.
وی ادامه داد: اگر معتقدیم که باید ترانزیت را تا 30 میلیون تن در ســال ارتقا 
دهیم باید لوازم آن را هم تأمین کنیم یکی از مشکلات فعلی در ترانزیت، تأخیر در 
تردد مرزها و بارگیری در بنادر است؛ سه نوبته و شبانه روزی کردن بنادر بزرگ و 
گمرکات به توسعه ترانزیت کمک می کند از این رو باید همه گذرگاه های مرزی 

را شبانه روزی کنیم.
در نهایت این بند )بند »ب« ماده 61 گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 

توسعه( به رأی گذاشته شد و به تصویب رسید که به شرح زیر است:
ب- وزارت امــور اقتصادی و دارایی مکلف اســت با همــکاری وزارت راه و 
شهرسازی، ظرف 6 ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون نسبت به شبانه روزی 
کردن فعالیت گمرکات در مرزهای زمینی و بنادر بزرگ و پرتردد کشور اقدام کند.
در ادامه نمایندگان درباره بند »پ« ماده 61 لایحه برنامه هفتم بحث و بررسی 
کردند که با موافقت نمایندگان دولت و کمیسیون تلفیق مجلس به تصویب رسید 

و به شرح زیر است:
پ- وزارت راه و شهرســازی مکلف است با همکاری وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، ظرف 6 ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون نسبت به اصلاح نظام 
تعرفه گذاری خدمات بندری و ایجاد سازوکارهای لازم برای رقابتی کردن آن در 

مقایسه با بنادر منطقه اقدام کند.
در ادامه بیگی نژاد نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس در مخالفت با این ماده 
گفت: در قانون برنامه پنجم مسئولیت بانکرینگ به وزات نفت واگذار اما عملی 
نشد و در برنامه ششم نیز به دولت داده شد ولی باز هم اجرایی نشد در این برنامه 

آمده که وزارت نفت، نفت کوره تخصیص بدهد اما وزارت نفت فقط متولی تولید 
اســت نه بانکرینگ لذا درخواست می شود تا متولی بانکرینگ سازمان بنادر و 

دریانوردی باشد.
مالک شریعتی عضو کمیســیون انرژی مجلس در ادامه به عنوان موافق بند 
»الف« ماده 62 لایحه برنامه هفتم اظهار کرد: ضرورت ایجاد ارزش افزوده در 
سواحل با استفاده از بانکرینگ و دیگر خدمات برای همه روشن است؛ درآمد بازار 
بانکرینگ و خدمات رسانی به کشتی ها در کشورهای حاشیه جنوبی حاشیه خلیج 

فارس بسیار بالاست ولی برای ما نزدیک به صفر بوده است.
وی افزود: می توانیم ظرفیت خدمات جانبی به کشتی ها به ویژه سوخت رسانی 
را توسعه دهیم بخشی از نیاز را در داخل تولید می کنیم که وزارت نفت، نفت کوره 
کم سولفور مکلف به تولید آن شده است؛ وزارت راه و شهرسازی در بند »ب« این 

ماده مکلف به تأمین زمین شده است و ما با این حکم موافقیم.
داود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه در توضیح این بند گفت: ما با این 
حکم موافقیم و از اهمیت بالایی برخوردار اســت و از فرصت های ایجاد ارزش 
افزوده برای مناطق ساحلی کشور است، بازار بزرگی در خلیج فارس داریم برای 
تأمین سوخت و مایحتاج کشتی ها و نفتکش ها که به آن خدمات بانکرینگ گفته 
می شود، ما در این قسمت ضعیف عمل کرده ایم اما یک مانعی که تا کنون وجود 
داشته، عدم تأمین سوخت کم سولفور بوده است که در این حکم وزارت نفت را 
مکلف به اصلاح فرآیند پالایشگاه ها برای تغییر تولید نفت کوره به کمتر از نیم 

درصد سولفور کرده ایم.
وی ادامه داد: لذا وزارت نفت را مکلف به تأمین ســوخت کم سولفور و وزارت 
راه را مکلف به تخصیص زمین کرده ایم هم اکنون هم سوخت غیر استاندارد 
ما به صورت قاچاق در اختیار کشتی ها قرار می گیرد که باید آن را ساماندهی 
کنیم تا بتوانیم ســوخت کشور را با قیمت های منطقه ای بفروشیم؛ لذا به این 

حکم رأی دهید.
در ادامه مجتبی یوســفی عضو کمیســیون عمران مجلس به نمایندگی از 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم اظهار کرد: در این حکم سوخت کشتی های در حال 
تردد در خلیج فارس و دریای عمان را باید تأمین کنیم و به کشتی ها برسانیم در 
حال حاضر صادرات سوخت فسیلی داریم ولی به صورت عمده و خام؛ در دولت 
نهم تولید سوخت کم سولفور به 7.5 میلیون تن رسید اما در ادامه به 1.5 میلیون 

تن رسید در حال حاضر این بازار بانکرینگ در منطقه 50 میلیون دلار بوده و یک 
بازار پر سود و ایجاد اشتغال برای منطقه است که امکان افزایش آن تا 10 میلیون 

تن وجود دارد.
در ادامه صدر ماده 62 و بند »الف« و تبصره این بند به رأی گذاشته شد که با 

موافقت دولت و کمیسیون به تصویب مجلس رسید و به شرح زیر است:
ماده -62 به منظور افزایش سهم کشور از بازار ارائه سوخت و خدمات جانبی 
به کشتی ها )بنکرینگ( در منطقه خلیج فارس و دریای عمان با اولویت بنادر 
شــهید رجایی و قشم به میزان سوخت رسانی سالانه حداقل 5 میلیون تن به 
همراه خدمات جانبی، اقدامات زیر طی سال های اجرای برنامه صورت می گیرد:

الف- وزارت نفت موظف است نسبت به رشد سالانه 25 درصد تولید و تحویل 
نفت کوره کم سولفور نیم درصدی به شرکت های ارائه کننده خدمات جانبی 
به کشتی ها )بنکرینگ( و تسهیل فرآیندهای واردات و تهیه سوخت بر اساس 

استانداردهای سوخت رسانی دریایی اقدام کند.
تبصره- به منظور تأمین پایدار خوراک متقاضیان تولید نفت کوره با نیم درصدی 
گوگرد، اولویت بخشی اختصاص نفت کوره صادراتی به شرکت های ارائه کننده 
خدمات جانبی به کشتی ها )بنکرینگ(، تسهیل فرآیندهای واردات و تهیه سوخت 
برای کاربردهای سوخت رســانی دریایی و تنظیم مقررات مربوط به عملیات 
شرکت های سوخت رســان، وزارت نفت مکلف است با همکاری وزارت راه و 
شهرســازی، آیین نامه اجرایی مورد نیاز را ظرف 3 ماه تهیه کرده و به تصویب 

هیأت وزیران برساند.
در ادامه در جریان بررسی بند »ب« ماده 62 محمدرضا صباغیان بافقی به عنوان 

مخالف ثبت نام کرد ولی تذکر آیین نامه ای داد که در ادامه محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس اظهار کرد: آقای صباغیان شما مرتبا به عنوان مخالفت بند ثبت نام 

می کنید ولی خارج از موضوع تذکر می دهید.
سپس حجت الاسلام حسن نوروزی در مخالفت با این بند گفت: ما با واگذاری 
زمین به بخش خصوصی بدون هیچ ضابطه ای، مخالفیم و این عنوان برای ما 

مبهم است ولی نیاز به تبیین دارد.
حسین حاتمی در ادامه به عنوان موافق این بند )بند »ب« ماده 62 لایحه برنامه( 
افزود: باید زیرســاخت های مورد نیاز را در اختیار بخش خصوصی قرار دهیم تا 
اقتصاد دریامحور توسعه یابد و وزارت راه و شهرسازی را در راستای تکمیل اصل 

ماده مکلف به واگذاری زمین به بخش خصوصی برای بانکرینگ کنیم.
قالیباف درباره این بند گفت: کمیسیون این نکته را نیز در نظر داشته باشد که 
واگذاری زمین بر اساس مقررات باشد؛ موضوع بخش خصوصی را به غیر دولتی 

تغییر دهیم.
محسن زنگنه سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه تصریح کرد: بر اساس این 
بند اگر بخش خصوصی مایل به سرمایه گذاری باشد، باید زمین در اختیارش قرار 
گیرد؛ ضمن اینکه واگذاری زمین به معنی واگذاری حق بهره برداری زمین به 

بخش خصوصی و غیر دولتی است.
جبــار کوچکی نژاد عضو مجمع نمایندگان مردم گیلان در مجلس در اخطار 
قانون اساســی با اشــاره به اصل 3 این قانون گفت: در این بند فقط از دریای 
عمان و خلیج فارس نام برده شده و اسمی از دریای خزر نیامده است که تبعیض 

محسوب می شود.
قالیباف در این باره گفت: موضوع بانکرینگ در دریای خزر در اولویت فعلی ما 
نیســت و نوع کلاس کشتی های عبوری از دریای شمالی با آب های جنوبی 

کشور متفاوت است.
سپس با اعمال اصلاحاتی در متن، بند »ب« ماده 62 لایحه برنامه هفتم توسعه 
به رأی گذاشته شد که با موافقت نمایندگان دولت و کمیسیون تلفیق مجلس به 

تصویب رسید و به شرح زیر است:
ب- وزارت راه و شهرسازی مکلف است نسبت به واگذاری حق بهره برداری 
زمین به بخش غیر دولتی برای عملیات احداث زیرســاخت خدمات جانبی به 

کشتی ها )بنکرینگ( اقدام کند.

فعالیت گمرکات و بنادر شبانه روزی شد
بررسی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه:

براساس مذاکرات انجام شده بین نهادهای دولتی و واردکنندگان برنج 
مقرر شد، با اعتباری در حدود 1,000 میلیارد تومان خرید و عرضه سریع 

برنج ایرانی در دستور کار قرار گیرد.
افزایش قیمت کالاهای اساسی با توجه به نرخ تورم و بالا رفتن هزینه های تولید از یک 
سو، کاهش قدرت خرید مردم از سوی دیگر سبب شده تا تولیدکنندگان بخش های مختلف 
صنایع غذایی از ریزش بازار تقاضا گلایه مند باشــد. برنج ایرانی یکی از اقلامی است که 
نتوانســت در بازار داخل فروش خوبی داشته باشد به طوری که 50 درصد برنج های سال 
قبل در انبارها دپو شد. در ادامه بر اساس تصمیمات اتخاذ شده قرار شد واردکنندگان مبادرت 
به خرید بخشــی از برنج تولید داخل کنند. طی نشستی که اعضای هیأت مدیره انجمن 
واردکنندگان برنج با سرپرســت سازمان جهاد کشــاورزی استان مازندران داشتند، بابک 
مؤمنی، سرپرست سازمان جهاد کشاورزی این استان با تاکید بر ضرورت همکاری دوجانبه 
و نقش آفرینی انجمن ها و تشکل های مرتبط از کشاورزان اظهار کرد: توقعی که از انجمن 
واردکنندگان برنج داریم به حرکت درآوردن بازار برنج اســتان و کشور است. کسی تجربه 
خوبی از قیمت دستوری ندارد، یک قیمت پایه تولید و یک هزینه تمام شده محصول وجود 
دارد که باید قیمت نهایی هزینه های کشاورز را تأمین کند. وی افزود: بدون شک برنج با 
کیفیت ایرانی ظرفیت حضور در بازارهای جهانی به ویژه کشورهای حوزه خلیج فارس را دارد 
و انجمن واردکنندگان که به دنبال حمایت از کشاورز و تولیدکننده ایرانی است، می تواند در 

حوزه صادرات برنج نیز تأثیرگذار و نقش آفرین باشد.
عرضه برنج ایرانی در کوتاه ترین زمان

در ادامه کریم اخوان، رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران نیز در این نشست که با هدف 
حمایت انجمن از کشاورزان و تولیدکنندگان ایرانی و خرید برنج با کیفیت کشور برگزار شد، 
اظهار گفت: بخش قابل توجهی از اعضای انجمن واردکنندگان برنج از فعالان با سابقه در 
حوزه خرید برنج ایرانی هستند و هدف ما کمک به کشاورزان و حل مشکلات این حوزه 
است. در همین راستا با اعتباری در حدود 1.000 میلیارد تومان سرمایه در گردش به شکل 

مستمر و پیوسته خرید و عرضه سریع برنج ایرانی در دستور کار قرار می گیرد.

وی افزود: تلاش می کنیم علاوه بر کنترل بازار و جلوگیری از افزایش قیمت برای مصرف 
کننده از انبارش، همچنین وارد آمدن آفت و آسیب به برنج با کیفیت کشور جلوگیری شود.

اخوان گفت: هدف انجمن واردکنندگان برنج این است که به تکلیف خود و شعارهای اصلی 
خود که کمک به تنظیم بازار و امنیت غذایی است عمل کند.

گفتنی است؛ در این نشست مقرر شد در راستای استمرار همکاری دوجانبه مباشران دارای 
اهلیت به منظور هماهنگی خرید برنج در منطقه انتخاب شوند و از طریق مذاکره با تولیدکننده 
اقدامات لازم جهت خرید، انتقال و توزیع برنج شــمال کشور و رفع نگرانی کشاورزان با 

همکاری انجمن واردکنندگان برنج انجام شود.
همچنین در ادامه این نشســت، اعضای هیأت مدیره انجمن واردکنندگان برنج ایران 
مذاکراتی با مسؤولان صندوق توسعه کشاورزی و اتحادیه شرکت های تعاونی تولید روستایی 
استان مازندران در خصوص تعاملات پیش روی و حمایت از کشاورزان در این حوزه داشتند.
بازدید از شالی کوبی ها و کارگاه های بسته بندی منتخب با هماهنگی جهاد استان مازندران 
و انعقاد تفاهم نامه خرید برنج ایرانی برای اعضای انجمن همچنین کانالیزه کردن خرید، 
توزیع و شناسنامه دار کردن برنج ایرانی جهت اعتماد سازی مصرف کننده نهایی از دیگر 

اقداماتی بود که انجام شد.

نهضت ملی مسکن به عنوان مهمترین برنامه دولت سیزدهم 
امروز در روند رو به جلویی قــرار گرفته و طبق آخرین آمار 
ارائه شده تاکنون زمین برای ساخت بیش از یک میلیون و 

800 هزار واحد مسکونی تامین شده است.
کاهش قیمت تمام شده مسکن با هدف خانه دار شدن دهک های کمتر 
برخوردار از ســوی دولت در مرحله عملیاتی شدن قرار گرفته که یکی از 

برنامه ها با هدف رسیدن به این هدف، حذف زمین بوده است.
یکی از بخش هایی که سبب افزایش بی رویه قیمت مسکن در سال های 
گذشته شــده، بالا بودن قیمت زمین بوده است و بر همین اساس، دولت 
برای عملیاتی کردن نهضت ملی مسکن با دریافت زمین مازاد دستگاه های 
مختلف، آنها را در قالب اجاره زمین به صورت 99 ساله برای ساخت و عرضه 

مسکن در قالب نهضت ملی آماده کرده است.
به همین منظور و با تدوین برنامه تفصیلی تولید چهار میلیون مسکن در 
مدت چهار سال به تفکیک استان ها و شهرهای مختلف کشور، تاکنون 
زمین برای ساخت یک میلیون و 800 هزار واحد مسکونی تامین شده است.
این در حالی است که از این تعداد، زمین های دولتی واگذار شده به صورت 
انفرادی و گروهی و یا در دست ساخت برای متقاضیان واجد شرایط بصورت 

انبوه سازی )اجاره 99 ساله(، 809 هزار و 160 واحد بوده است.
 آغاز عملیات ساخت بیش از یک میلیون 

و 632 هزار واحد مسکونی
برپایه این گزارش، امروز دولت ساخت چهار میلیون مسکن در بازه زمانی 
چهار ساله را به صورت جدی عملیاتی کرده و تاکنون عملیات ساخت بیش 

از یک میلیون و 632 هزار واحد مسکونی در سراسر کشور آغاز شده است.
نوسازی بیش از 151 هزار واحد مسکونی

دولت سیزدهم در قالب طرح نهضت ملی مسکن در کنار عرضه و ساخت، 
نوسازی بافت فرسوده را با هدف ایمنی سازی این بافت ها و بالابردن سطح 

رفاه برای مردم نیز در دستور کار خود قرار داده است.
به همین منظور تاکنون 151 هزار و 417 واحد در بافت های فرسوده کشور 

نوسازی و به مردم واگذار شده است.
این مهم در حالی اجرایی شده است که نوسازی بافت فرسوده در هشت 
ســال دولت یازدهم و دوازدهم این میزان به کمترین حد خود رسیده بود، 
به طوری که متوسط نوسازی در بافت های فرسوده به 40 هزار واحد کاهش 

یافت. اما با تمهیداتی که در دولت ســیزدهم اتخاذ شــد پارسال بیش از 
50 درصد رشد در این بخش محقق شد و با تداوم این اقدامات تا پایان سال 

به رشد قابل قبولی خواهیم رسید.
ساخت بیش از 210 هزار واحد مسکونی برا ی تامین 

مسکن کارکنان نیروهای مسلح
ساخت مسکن کارکنان نیروهای مسلح برای 210 هزار و 155 و پرداخت 
تسهیلات ساخت مسکن به اشــخاص دارای زمین خودمالکی به تعداد 
137 هزار و 716 واحد، از دیگر اقدامات دولت سیزدهم در حوزه نهضت ملی 

مسکن و در راستای تولید است.
نوسازی 324 هزار و 59 واحد مسکونی روستایی

نوسازی مسکن روستایی از آن دست طرح هایی بود که در دولت های قبل 
مغفول مانده بود که با توجه به آسیب پذیر بودن این واحدها در برابر حوادث 
احتمالی مانند سیل و زلزله شاهد خسارت های جانی و مالی زیادی در این 
بخش بودیم، اما دولت سیزدهم برای اجرای آن تلاش کرد. به طوری که در 

2 سال گذشته 324 هزار و 59 هزار واحد روستایی نوسازی شد.
این در حالی اســت در سال 84 از پنج میلیون و 600 هزار واحد مسکن 
روستایی، فقط پنج درصد از آن مقاوم سازی شده بود که امروز این رقم به 

بیش از 53 درصد رسیده است.
ساخت چهار بیمارستان به همت دولت سیزدهم

توسعه بخش درمانی، بهداشت و درمان، از دیگر اقدامات دولت سیزدهم 
در راســتای افزایش رفاه در کشور است. به همین منظور از ابتدای فعالیت 
دولت تاکنون چهار بیمارستان با ظرفیت 827 تخت ساخته شده و به وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تحویل داده شده است.
این واحدهای بیمارستانی شــامل، بیمارستان آموزشی تربت حیدریه با 
ظرفیت 273 تخت، بیمارســتان جایگزین »شــهید رجایی« گچساران 
با ظرفیت 142 تخت، بیمارســتان جایگزین »15 خرداد« مهدی شهر با 
 ظرفیت 99 تخت و بیمارســتان آموزشــی جهرم با ظرفیت 313 تخت

 است.
همچنین بهره برداری از 103 پروژه های روبنایی و زیربنایی در شهرهای 
جدیــد به میزان یک میلیون و 721 هزار و 630 متر مربع و تکمیل پروژه 
سیگنالینگ قطار برقی )دو خطه( گلشهر به شهر جدید هشتگرد به میزان 

26 کیلومتر از دیگر اقدامات دولت سیزدهم است.

معاون تجارت و خدمات وزات صمت گفت: دولت با ایجاد 
سکوی ملی شبکه توزیع کالا و صدور شناسه یکتا برای 
کالاها توسط شرکت ملی پست موافق نیست؛ چراکه این 

ساماندهی باید در بخش خصوصی شکل بگیرد.
»علیرضا شاهمیرزایی« معاون تجارت و خدمات وزارت صنعت، معدن 
و تجارت صبح دیروز -دوشــنبه- در افتتاحیه رویداد روز ملی تجارت 
الکترونیکی به تشریح شاخص های تجارت الکترونیکی در 6 ماه نخست 
امسال پرداخت و رشد آن ها را 6 ماه نخست سال 1401 مقایسه کرد.
وی گفت: آماری مربوط به 6 ماه نخست امسال که بر اساس آمار بانک 
مرکزی است، نشان می دهد ارزش اسمی معاملات تجارت الکترونیکی 
با رشد 75 درصدی مواجه شــده شده و به 1345 هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
شــاهمیرزایی گفت: تعداد کل معاملات تجــارت الکترونیکی 1.8 
میلیارد بوده که با رشــد 28 درصدی مواجه شده است. متوسط مبلغ 
تراکنش های تجارت الکترونیکی نیز 734 هزار تومان بوده که رشد 37 

درصدی داشته است. ارزش معاملات الکترونیکی دولتی به 502 هزار 
میلیارد تومان رســیده که رشــد آن 112 درصد بوده است. تعداد کل 
اینمادهای فعال اکنون به 183 هزار اینماد رسیده که رشد 45 درصدی 

داشته است.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت افزود: آمارهایی که اعلام شد، 
اهمیت زیادی دارد و نشان می دهد که این حوزه با تمام اتفاقات خوبی 
که پشت سر گذشته هنوز جای کار دارد. از جمله کارهایی که می توان 
برای بهبود تجارت الکترونیکی انجام داد می توان به زیرساخت مربوط به 
تحویل دهی )دلیوری( است. در این بخش می توان از انواع وسایل نقلیه 

عمومی با ارائه تسهیلات متنوع استفاده کرد.
شاهمیرزایی تصریح کرد: برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
قوانینی تصویب می کنند که ما درکی از آن ها نداریم. مانند موردی که 
که چند روز قبل در ادامه بررسی و تصویب لایحه هفتم توسعه به ماده 
48 آن رای مثبت دادند. محتوای آن این بود که شــرکت پست یک 

سکوی ملی برای توزیع کالا و تجارت الکترونیکی ایجاد کند.
وی همچنین اظهار داشــت: در این ماده آورده شده که شرکت ملی 
پست برای هر مرسوله یک شناســه یکتا صادر شود. در این لایحه 
کالاهای تجارت الکترونیکی را به عنوان مرسوله پستی شناسایی کرده 

که این مساله مشکلاتی را رقم خواهد زد.
شاهمیرزایی گفت: دولت شدیدا با این این ماده در لایحه برنامه هفتم 
توسعه مخالف است چرا که در لایحه هفتم توسعه نبوده است. تا جایی 
که اطلاع دارم نماینده دولت در مجلس نیز به این مساله رای منفی داده 
است. دولت به دنبال اینکه یک سکوی ملی ایجاد کند و به همه شناسه 
یکتا بدهد نیست و این ساماندهی باید در بخش خصوصی شکل بگیرد 

و توسعه پیدا کند.

رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران از سفر رییس سازمان 
حمل و نقل جهانی به کشورمان در آبان امسال خبر داد و گفت: قرار 
است در این سفر تفاهم نامه هایی درباره ارتقای شرایط حمل و نقل 
ترانزیتی ایران امضا و برخی مشکلات رانندگان ترانزیت کشورمان 

حل و فصل شود.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، »محمد رضوانی فر« درباره تلاش های 
گمرک برای تســهیل در روند ترانزیت کالا اظهار داشت: در سفر هیات گمرک 
جمهوری اســلامی ایران به مقر اروپایی سازمان ملل، جلساتی با رییس سازمان 
IRU که متولی اصلی حمل و نقل جاده ای بین المللی است، برای توسعه تعاملات 
ترانزیت کشورمان و اتصال سامانه گمرک جمهوری اسلامی ایران به سازمان بین 
المللی ترانزیت و مشارکت و همراهی آنها در حل مسائل و مشکلات ما با کشورهای 
همسایه در حوزه تعاملات گمرکی برگزار و مقرر شد تا این مشکلات در سریعترین 

زمان ممکن با مشارکت آنها حل شود.
وی اضافه کرد: حضور گمرک جمهوری اسلامی ایران در هشتاد و یکمین نشست 
اداری کنوانسیون تیر در ژنو سوئیس بسیار ارزشمند بود و به نمایندگی از جمهوری 
اســلامی ایران در این نشست سخنرانی کردم؛ این سخنرانی توسط سازمان ملل 

منتشر شد که نشان از اهمیت مواضع کشورمان درباره گمرکات داشت.
رضوانی فر افزود: در این سفر، مشکلات ایران در حوزه ترانزیت، گمرک و حمل و 
نقل مطرح شد. ایران وقتی به دلیل تحریم ها دچار مشکل برای صادرات و واردات 

شد و این مشکلات در رابطه ما با طرف اروپایی نیز خلل ایجاد کرد.
وی ادامه داد: اکنون 75 درصد از صادرات و واردات ما با کشورهای عراق، هند، چین، 
امارات و ترکیه است و اروپایی ها به شکل معناداری از مبادی واردات و صادرات ما 
به دلیل تحریم ها فاصله گرفتند و تنها نیاز و اصرار آنها، ماندن ایران در بخش حوزه 
ترانزیت است که اگر ما رفتار و برنامه ریزی دقیق، درست و به جایی نداشته باشیم، 

از کریدورهای بین المللی حذف می شویم.
معاون وزیر اقتصاد درباره دستاوردهای سفر هیات گمرکی ایران در نشست اداری 
کنوانسیون تیر در ژنو سوئیس نیز بیان داشت: هیات گمرکی ایران در این اجلاس 
به چند توافق دســت یافت؛ نخست اینکه برای افزایش حجم مبادلات مربوط به 
ترانزیت، در خصوص گارانتی محموله های ترانزیتی عبوری از خاک ایران، تصمیماتی 
با همکاری اتاق بازرگانی برای رفع این موانع و به حداقل رساندن مشکلات گرفته 

شد.
وی اظهار داشت: ما در اتصال سامانه داخلی به سامانه کشورهای دیگر برای کاهش 

معطلی در مبادی خروجی و ورودی مشــکلاتی داشتیم که قرار شد یک تیم فنی 
توسط سازمان بین المللی حمل و نقل جاده ای برای حل این مشکل اعزام شود تا 

به سرعت این مشکلات حل شود.
رضوانی فر گفت: از ســوی دیگر، قرار شــد بر اســاس توافقاتی کــه در ذیل 
کنوانسیون های بین المللی وجود دارد، در جایی که کشورهای همسایه به تعهداتشان 
در ذیل این کنوانســیون ها عمل نمی کنند، ملزم به اجرای این قوانین باشند. به 
عنوان مثال در مرز بازرگان در ترکیه و یا مرز جمهوری آذربایجان در آســتارا که 
گاهی پذیرش خودروهــای ترانزیت و محموله های صادراتی ما به دلیل رقابت و 
 منافع تجاری با مشــکل مواجه می شود، مقرر شد این مسائل با ورود این سازمان 

حل شود.
اعطای ویزا فقط به 80 راننده در 6 ماه اخیر از سوی همسایگان

رییس کل گمرک ادامه داد: در حال حاضر در بند )ث( تبصره 30 احکام دائمی بین 
24 تا 25 هزار کشــنده زیر سه سال برای ترانزیت کالا وارد کشور شده است، اما 
کشورهای همسایه به دلایل مختلف به رانندگان ایرانی ویزا نمی دهند. به عنوان 
مثال در 6 ماه گذشته فقط به 80 راننده ویزا داده اند که در این مورد با وزارت امور 

خارجه نیز نشست هایی برای حل این مشکلات داشتیم.
رضوانی فر همچنین متذکر شد: کشورهای همسایه به دنبال متقاعد کردن رانندگان 
ایرانی برای مهاجرت هستند، زیرا به دلیل سختی های کار رانندگی ترانزیت، کمبود 
نیرو در این کشــورها و همچنین با انگیزه و جوان بودن رانندگان ایرانی، این افراد 
را برای مهاجرت و اقامت تشــویق می کنند که قرار شد نشست مشترکی در این 

خصوص برگزار و این مشکلات رفع شود.
وی تاکید کرد: قرار است در آبان جاری رییس سازمان حمل و نقل جهانی به دعوت 

ایران به کشورمان سفر کند که گمرک جمهوری اسلامی ایران میزبان وی است.
رضوانی فر ادامه داد: قرار اســت نشست و تفاهم نامه مشترکی که بین ایران و 
جمهوری آذربایجان، برای تسهیل ترانزیت ریلی منعقد شده است، در حضور رییس 
سازمان حمل و نقل بین المللی و رییس گمرک جمهوری آذربایجان در ایران امضا 

شود.
رییس کل گمرک ایران اضافه کرد: همچنین مقرر شد سازمان بین المللی حمل 
و نقل جاده ای برای کمک های فنی و فناورانه به گمرک ایران از محل منابع خود، 
تفاهم نامه ای را با کشورمان امضا کند که همه این موارد برای افزایش ترانزیت و 
حذف نشــدن ایران از مسیر ترانزیت های بین المللی است که گمرک جمهوری 

اسلامی ایران با همه توان در حال پیگیری و تحقق اهداف در این بخش است.

 حمایت 1000 میلیارد تومانی
 از شالی کاران کشور

ساخت یک میلیون و 632 هزار واحد در کشور

 ساماندهی در حوزه توزیع کالا 
باید در بخش خصوصی انجام شود

تلاش گمرک برای حل مشکلات رانندگان ترانزیت ایرانی

اشغال 100درصدی صندلی در پروازها 
افزایش تعداد ناوگان توسط ایرلاین

عضو انجمن شرکت های هواپیمایی کشوری گفت: بخشی از پروازها از طریق 
افزایش ضریب اشغال از 85 درصد به 100 درصد رسیده است و به زودی 

یک فروند هواپیمای دیگر ایرباس 320 اضافه خواهد شد.
رامین حمزه ای عضو انجمن شــرکت های هواپیمایی کشوری با اشــاره به اینکه برخی از 
رســانه های فارسی زبان خارج از کشور تلاش های فراوانی در راستای ابطال مجوز پروازهای 
اروپایی یک شــرکت هواپیمایی انجام داده اند، گفت: در سفرهای حج، این شرکت هواپیمایی 
پروازهای رم و میلان را نیز انجام می داد و توانست نمره T.C.O خود را که معادل کیفیت فنی 
پروازها بر فراز اروپا است افزایش دهد.وی در ادامه تاکید کرد: انجام پروازها به اتحادیه اروپا باید 
ادامه یابد زیرا انجام این پروازها حق جمهوری اسلامی ایران است. هم اکنون تنها دو ایرلاین 
داخلی مجوز T.C.O را دارند یک سرمایه ملی محسوب می شود که باید این سرمایه حفظ 
شود، که با بازرسی های مستمر نمره T.C.O از 2.5 به 1.14 کاهش یافته است.وی گفت: طی 
پروازهایی که برفراز آسمان میلان و رم داشتیم پس از فرود هواپیما در فرودگاه میلان 45 دقیقه 
هواپیمای 33 ساله این شرکت هواپیمایی را بررسی کردند که حتی کوچک ترین موردی را به 

عنوان نقض پیدا نکردند و خوشبختانه از این بررسی ها سربلند خارج شدیم.
حمزه ای خاطرنشان کرد: بر اساس گزارش 6 ماهه نخست امسال، پروازهای داخلی نسبت به 
مشابه سال گذشته رشد 20 درصدی داشته و به سه هزار و 500 پرواز رسیده است. همین طور 
بخشی از افزایش پروازها از طریق افزایش ضریب اشغال از 85 درصد به 100 درصد رسیده است.
این مقام مسئول افزود: در سال 1400 با هفت فروند هواپیماهای فعال در خدمت مسافران 
بودیم که افزایش این رقم در سال 1401 با تعمیرات هواپیماها شروع شد و امروز در سال 1402 
این شرکت هواپیمایی خصوصی صاحب 9 فروند هواپیمای عملیاتی است و به زودی یک فروند 

هواپیمای دیگر که ایرباس 320 است، با انجام چک های نهایی به ناوگان اضافه خواهد شد.

رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبر داد؛
رشد 75 درصدی حجم معاملات تجارت الکترونیکی 

در 6 ماه نخست 1402
رییس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی گفت: در 6 ماه نخست امسال 
نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته در بخش حجم معاملات تجارت 
الکترونیکی رشد 75 درصدی را شاهد بودیم که البته این بدون در نظر گرفتن 

معاملات دولتی الکترونیکی است.
»امین کلاهدوزان« رییس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی صبح دیروز -دوشنبه- در افتتاحیه 
رویداد روز ملی تجارت الکترونیکی گفت: مانند سال گذشته بحث اهدای جوایز به برترین های 
تجارت الکترونیک کشور خواهیم داشت. شرکت هایی که بر اساس اطلاعات مالی ثبت شده 
و نحوه پاســخگویی آن ها به مشتریان خود آن ها 10 شرکت نخست را تقدیر خواهیم کرد و 
امیدواریم هر سال شاهد تغییر 10 شرکت باشیم.وی افزود: امسال رویداد ملی جوانه ها را داریم 
که از سال گذشته با همکاری وزارت علوم و آموزش و پرورش آغاز شد تا جوانان و نوجوانان 
کشور را با فضای کسب و کار دیجیتالی آشنا کند. رویدادهای مربوط به این رویداد ملی از سال 
گذشته آغاز شد و برترین های این رویداد جوایز خود را دریافت خواهند کرد تا بتوانند مسیر خود را 
با سرعت و قدرت طی کنند.کلاهدوزان تصریح کرد: امضای تفاهم نامه بین دولت و بخش نوآور 
خصوصی از دیگر بخش های این رویداد است. در وزارت صمت نیز ما همین رویکرد را پیش 
گرفتیم و تعداد قابل توجهی از کارها از طریق شرکت های بخش خصوصی رخ می دهد. در این 
برنامه تفاهم نامه هایی در بخش های مختلف منعقد خواهد شد. تفاهم نامه ها آغازی است برای 

مشارکت بخش خصوصی در امور اجرایی است.
وی خاطرنشان کرد: پس از مراسم دیروز 6 تفاهم نامه را به امضا خواهیم رساند. البته ظرفیت های 
خوبی برای عقد قراردادهای دیگر نیز وجود دارد. سه موضوع اصلی را از بهمن سال گذشته آغاز 
کردیم. نظارت بر بازار فروش گوشی همراه، لاستیک و روغن خودرو از موضوعات اصلی ما است 
که شرکت های اینترنتی در گذشته خیلی در آن فعال نبودند. مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
قصد دارد شفافیت بیشتری در این حوزه ایجاد کند.کلاهدوزان تصریح کرد: در 6 ماه نخست 
امسال نسبت به مدت زمان مشابه در سال گذشته رشد بسیار خوبی در حوزه تجارت الکترونیکی 
داشتیم و تنها در بخش حجم معاملات تجارت الکترونیکی رشد 75 درصدی را شاهد بودیم که 

البته این بدون در نظر گرفتن معاملات دولتی الکترونیکی است.

نایب رییس انجمن علمی تجارت الکترونیکی عنوان کرد:
لزوم رفع موانع کسب وکارهای برخط برای دستیابی 

به سهم 20 درصدی از تجارت الکترونیکی
نایب رییس انجمن علمی تجارت الکترونیکی گفت که با رفع موانع ســر راه 
توسعه تجارت الکترونیکی، می توان سهم آن از کل اقتصاد را به 20 درصد رساند.

 »ســعید محمدی« دیروز )دوشنبه( در رویداد روز ملی تجارت الکترونیکی افزود: از روزهای 
نخست شکل گیری تجارت الکترونیکی در کشور، مشخص بود که ایران می تواند در این زمینه 
موفق عمل کند.وی بیان داشت: ایران جزو نخستین کشورهایی بود که تجارت الکترونیکی در 
آن شکل گرفت، اوایل دهه 80 در ترکیه، عربستان و پاکستان تجارت الکترونیکی وجود نداشت، 
در حالی که ایران این بازار را داشت و در آن موفق بود.محمدی ادامه داد: اکنون بیش از 100 هزار 
فروشگاه اینترنتی فعال در ایران فعالیت دارند و در هیچ صنعت دیگری شاهد وجود این حجم از 
فعال اقتصادی و رقابت پذیر بودن این حوزه نیستیم.وی خاطرنشان کرد: از نظر عمق تکنولوژیک، 
دانش فنی و زیرساخت های تجارت الکترونیکی، با جرات می توان گفت شرکت های ایرانی در 
حوزه های مختلف نه فقط از بزرگ ترین مجموعه های منطقه خودمان عقب نیستند، بلکه از همه 
جلوتر هستند.نایب رییس انجمن علمی تجارت الکترونیکی گفت: همه این مسائل بالا بودن 
قابلیت رشد در شرکت های ایرانی را نشان می دهد و یکی از معدود فرصت های طلایی است تا 
ایران بتواند جایگاه خود را تثبیت کند.وی ادامه داد: در برخی از حوزه ها مانند تاکسی های اینترنتی 
و حمل ونقل فرصت خوبی داریم و سهم تجارت الکترونیک از آن بازارهای زیاد شده و موفق 
بودیم. اما در حوزه خرده فروشی اینترنتی، موفقیت ما در مقایسه با سایر کشورها خیلی چشمگیر 
نبوده است.محمدی افزود: امروز در کشورهای مختلف بازار خرده فروش به خرده فروش از مسیر 
فروش اینترنتی انجام می شود. بازار خرده فروشی اینترنتی در ایران چیزی حدود چهار درصد است 
که به نسبت کشورهای همسایه عدد بسیار پایینی است و به طور مثال ترکیه در این بخش سهم 
20 درصدی از کل اقتصادی را دارد.این مقام صنفی تاکید کرد: دلیل پایین بودن این ســهم، 
موانعی است که در این بخش وجود دارد که با برداشته شدن آنها می توانیم شاهد رشد تجارت 
الکترونیکی در کشور باشیم.وی توضیح داد: نخستین و مهمترین مانع، ساختار اقتصادی غیرشفاف 
در کشور است و تجارت الکترونیک و به صورت مشخص خرده فروشی اینترنتی نیازمند وجود 
ساختار شفاف اقتصادی است.محمدی با بیان اینکه بخش های بزرگی از اقتصاد کشور هنوز 
شفاف نشده است، اظهار داشت: مالیات بر ارزش افزوده و مالیات بر عملکرد جزو اهرم هایی است 
به شفافیت ساختار اقتصادی منجر می شود. مادامی که اقتصاد غیرشفاف در کشور اقتصاد بزرگی 

است نمی توانیم انتظار داشته باشیم که تجارت الکترونیک رشد زیادی داشته باشد.
نایب رییس انجمن علمی تجارت الکترونیکی تصریح کرد: محاسبات انجام شده در یک دهه 
گذشته در اقتصاد دیجیتال کشــور نشان می دهد نزدیک به 400 میلیون دلار در این بخش 
سرمایه گذاری شکل گرفته است. این در حالی است که در ترکیه، فقط در یک پلتفرم و در یک 
مرحله 2.5 میلیارد دلار سرمایه گذاری شده است. بخش خصوصی باید در این بخش فعالیت 
بیشتری انجام دهد تا جذب سرمایه بهتری صورت بگیرد.وی با اشاره به اینکه بخش شفاف 
تجارت الکترونیک توان رقابت با بخش غیر شفاف را ندارد، افزود: در بخش غیرشفاف التزام به 

قوانین وجود ندارد و به همین دلیل رقابت پذیری از بین می رود.
محمــدی ادامه داد: بحث دیگر مربوط به تنظیم گری هایی اســت که باید توســط دولت و 
مجموعه های مختلف انجام شود. پلتفرم های حوزه فروش کالا شرایطی ایجاد کرده اند تا مردم 
بتوانند کالاهای مورد نیاز خود را به راحتی به صورت اقساطی خرید کنند، اما قوانین و مقررات 
دست وپای این پلتفرم ها را بسته است؛ چیزی که در پلتفرم های غیرشفاف به صورت عادی انجام 
می شــود.وی تاکید کرد: با رفع این موانع می توانیم شاهد رشد بسیار زیادی در حد کشورهای 

منطقه باشیم و سهم خرده فروشی را در چهار سال آینده به 20 درصد برسانیم.

سود بازرگانی کنجاله سویا تغییر کرد
سرپرست دفتر واردات گمرک جمهوری اسلامی ایران در بخشنامه ای اعلام 
کرد سود بازرگانی کنجاله سویا تا اطلاع ثانوی از صفر به یک درصد افزایش 

یافته است.
در متن نامه علیرضا صدرخواه سرپرست دفتر واردات گمرک جمهوری اسلامی ایران آمده است:

پیرو بخشــنامه های شــماره 370144/1402/35 مورخ 23/3/1402 و 624002/1402/73 
تاریخ 10/5/1402 در خصوص تغییرات ســود بازرگانی کالاها در سال 1402 و پیرو بند )3( 
بخشنامه شماره 43714/5446/42562/41373/73/م تاریخ 7/12/1401 در خصوص ابلاغ 
ســود بازرگانی یک درصد ردیف تعرفه 23040000، به پیوست تصویر نامه شماره 946374 
تاریــخ 12/6/1402 دفتر مقررات صــادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت )فایل 
ضمیمه( راجع به ســود بازرگانی کنجاله ســویا ذیل ردیف تعرفه 2304000 ارسال و اعلام 
می دارد؛ سود بازرگانی ردیف تعرفه 23040000، از تاریخ 7/12/1401 موضوع بخشنامه شماره 

43714/5446/42562/41373/73/م تاریخ 7/12/1401 تاکنون میزان یک درصد است.
مقتضی است دستور فرمایید ضمن اصلاح مأخذ سود بازرگانی ردیف تعرفه 23040000 از صفر 
درصد به یک درصد در جداول تعرفه ضمیمه کتاب مقررات صادرات و واردات سال 1402، اقدام 

لازم با رعایت کامل سایر مقررات معمول کنند.

وزیر جهاد کشاورزی از آمادگی ایران برای تبدیل 
به مرکز توزیع )هاب منطقه ای( و مسیر اصلی انتقال 
کود پتاس بلاروس به مقاصد منطقه ای و بین المللی 

خبر داد.
محمد علی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به سفر 
معاون اول رئیس جمهوری و هیأت همراه به بلاروس گفت: 
ظرفیت بلاروس در تولید کودهای کشاورزی به ویژه کود پتاس 
بسیار قابل توجه است به شکلی که یکی از منابع اصلی تأمین 
این کود برای کشور ما و برای کشورهای آسیای جنوب شرقی 
به ویژه هند و … به شمار می آید. با توجه به محدودیت های 
اعمال شده از سوی کشورهای غربی برای صادرات بلاروس 
از طریق بنادر اروپایی، پیشنهاد داده ایم می توان با برنامه ریزی 

مناسب نقش فعال و مؤثری در زمینه تغییر مسیر صادرات کود 
بــلاروس از اروپا به ایران ایفا کرد. حتی در این زمینه مقدمات 
لازم برای تأمین فضای کافی انبارداری در جنوب کشور آغاز 

شده و برخی استان ها نیز درگیر مسأله شده اند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به نیاز کشور و پیرو توافق نامه 
سال گذشته شرکت خدمات حمایتی کشاورزی برای تأمین کود 
پتاس از کشور بلاروس، اعلام کرد: تاکنون بیش از 100 هزار 
تن کود پتاس به ایران ارسال شده و دریافت مابقی توافق نیز در 

حال پیگیری است.
وی با اشاره به آمادگی ایران برای افزایش تنوع و حجم عرضه 
مواد غذایی ایرانی به خصوص مواد خام کشاورزی به بازارهای 
بلاروس خاطرنشان کرد: این امر منوط به اعطای تسهیلات 

بیشتر گمرکی و خدمات لازم به تجار به ویژه بخش خصوصی 
در این زمینه اســت.وزیر جهاد کشاورزی افزود: تنوع بخشی 
صادرات به بازار بلاروس می تواند در زمینه محصولات تازه و 
فرآوری شــده سبزی و صیفی گلخانه ای، قارچ های خوراکی، 
گیاهان دارویی، محصولات گرمســیری و نیمه گرمسیری 
)مانند کیوی، خرما و مرکبات(، آجیل، مغزها و خشکبار، میوه 
خشک، ماهی و محصولات شیلات و غذاهای دریایی و سایر 
محصولات کشاورزی باشد.نیکبخت سفر معاون اول رئیس 
جمهور و هیأت همراه به بلاروس را در جهت بسترسازی برای 
توسعه همکاری های کشاورزی بسیار با اهمیت خواند و اظهار 
امیدواری کرد نتایج این سفر و نهایی سازی برخی توافقات بتواند 

به هر دو کشور در مسیر تأمین امنیت غذایی کمک کند.

اعلام آمادگی ایران برای توزیع کود پتاس بلاروس


